












The thesis examines the role of surface and contour cues in form perception. The classification
image paradigm was used to evaluate which features of a signal (a square patch) are used during
detection. This technique provides an estimation of the template used by observers to detect a
signal. The principle works by comparing visual noise added to signal present and signal absent
trials to evaluate what features of the noise correlate best with the observer's perception decision.
One obtains an image of the visual cues used by the observer to discriminate presence of the
signal. The main results show that observers detect a luminance patch mainly based on the
summated luminance within the surface of the stimulus and not by its edges. There is, however, a
weak contribution of luminance contrast over a region several times larger than the test stimulus.
These results are independent of signal duration and size. The results show that the pixels in the
center of the stimulus contributed directly to the task and that edges or filling-in from the edges
was not necessary. Subsequently, a model observer was developed to evaluate how the
information transmitted along different visual streams might contribute to an observer's
performance. Parameters of the receptive field controlling center/surround balance and size were
varied. Classification images were constructed on the basis of the model observer judgments.
The classification images for balanced center/surround profiles were based on edge and not
surface information. Unbalancing the center/surround profiles was sufficient to give a
classification image with significant surface information. These results suggest that the surface
information could have been transmitted over either pathway as long as the center and surround
were unbalanced. These results showed that surface is an early information unlike dominant idea.





Selon la théorie prédominante, les contours constituent une information prépondérante encodée
par le système visuel, et la surface est une dimension reconstruite à partir des contours. Au cours
de la thèse, nous avons voulu tester si cette hypothèse était prise en compte par l’observateur.
Pour cela, nous avons utilisé la technique de l’image de classification pour déterminer quelles
informations sont utilisées par l’observateur humain pour détecter une forme. Le principe général
est qu’une variation aléatoire va permettre de déterminer les dimensions du signal utilisées par
l’observateur pour répondre. La tâche de l’observateur est de détecter la présence d’un signal
superposé à un bruit. Nous examinons ensuite comment la distribution du bruit influence la
réponse de l’observateur. Les résultats montrent que les observateurs utilisent principalement le
centre du signal pour répondre. De plus, un faible pourtour sombre entourait cette zone centrale
claire. Ces résultats indiquent que les observateurs basaient leur réponse de détection sur la
luminance des pixels de la région centrale et non pas sur les contours. Ces résultats ne peuvent
pas être expliqués par un mécanisme de reconstruction puisque le centre du signal contribue
directement à la détection. Par la suite, un observateur modèle a été développé afin de déterminer
comment les voies visuelles contribuent aux performances de l’observateur humain. Deux
paramètres étaient manipulés : la taille et l’équilibre centre/pourtour des champs récepteurs. Pour
un centre/pourtour équilibré, la réponse était centrée sur les contours du signal. Par contre, la
dimension de surface était utilisée lorsque l’antagonisme centre/pourtour était déséquilibré. La
taille des champs récepteurs n’était pas un facteur déterminant. Ces résultats suggèrent que la
dimension de surface est véhiculée par les voies visuelles précoces.
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